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Blíží se období dvou sněmů, kmenového a valného. Mají následovat po období pro mnohé z nás plného 
událostí, které z časti i nechápeme a které se nám vůbec nelíbí. Většina by si přála, aby byly ukončeny 
spory a zapomenuta byla příkoří. Bylo by to určitě dobré, ale asi to nebude snadné. Důležitým krokem 
bude předsněmová rozprava do obou sněmů. Pokud nedokážeme projevit své názory, pokud to 
necháme na několika málo jedincích, nebudeme mít právo si později stěžovat, že takhle jsme to 
nechtěli. Proto sledujme předsněmovou diskusi, projednávejme situaci nejdříve doma, pak ve vyšších 
složkách. Věnujme pozornost nejen názorům, ale i osobnostem, které nás jsou ochotny na další léta 
zastupovat, zejména těm, kteří budou působit v Krajských radách Junáka. Jsou ti praví? Jaké mají 
představy, mají naší plnou důvěru? Zajímejme se o to nyní, dokud můžeme ještě něco ovlivnit. Pak 
může být pozdě. 
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KMENOVÉ ZPRÁVY 

Kmenový sněm se blíží 
Zpráva o jednání sněmové komise  
(Kroměříž) Jednání se zúčastnili sestra a bratři: 
Jarmila Vašíčková - předsedkyně ORJ, Kroměříž 
Svatopluk Čech - vůdce střediska 608 01, 
Kroměříž 
Vít Pořízka - vůdce střediska 608 03, Kroměříž 
Aleš Cepek - organizační zpravodaj ORJ, 
Kroměříž 
Jaroslav Reška - zpravodaj OS Severomoravské 
župy  
Stanislav Štěpán - zpravodaj OS, Holešov 
Luboš Pavlán - člen náčelnictva kmene OS 

Předmětem jednání byl současný stav 
přípravy 5. kmenového sněmu OS 2001. 

Záznam jednání : 

1. Přítomní doporučují náčelnictvu kmene OS 
přijmout 2. variantu  návrhu rámcového 
programu sněmového jednání (pátek 18:00 
zahájení sněmu, zpráva náčelníka OS, 
rozprava, sobota 8:30 vystoupení hostí, volby 
NOS, přijetí usnesení, 15:00 doprovodný 
program, neděle dopoledne návštěva poutního 
místa sv. Hostýn, odjezdy domů), předloženou 
bratrem Pavlánem. 

2. Sestra Vašíčková a bratr Štěpán 
informovali účastníky jednání o dosavadním 
stavu přípravy sněmu v místě. Ubytování, 
stravování a jednací prostory jsou smluvně 
zajištěny v Arcibiskupském gymnáziu 
Kroměříž. Tamtéž jsou prostory pro 
doprovodné výstavy grafiky bratra Ruska a 
pořádajících středisek Kroměříž a Holešov. 
Výstava střediska Holešov bude věnována 
životu a dílu bratra Plajnera. 

3. Bratr Čech informoval o předběžném 
návrhu rozpočtu, zahrnujícím všechny náklady 
mimo pouť na  Hostýn, který činí 78 000,- Kč. 

4. Byl předběžně dohodnut doprovodný 
program (arcibiskupský zámek, zahrady, malý 
prohlídkový okruh po městských památkách, 
oldskautská pouť na svatý Hostýn, skautské 
výstavy v objektu sněmu). Po dobu sněmu je 
zajištěn JUN Brno s kompletním sortimentem. 
Požadavek pořadatele oldskautské pouti, 
upřesnění objednávky autobusů nutné měsíc 
předem. 

5. Tiskové a informační středisko bude 
v oddělené místnosti, plně vybavené včetně 
reprodukční  techniky. Obsluhu zajistí 
středisko Kroměříž.  

6. Pořadatel zajistí  plný sněmový servis, 
včetně prezentace, pořádkové a informační 
služby a  občerstvení během sněmového 
jednání.  

7. Péčí ORJ Kroměříž jsou zajišťovány  pro 
účastníky sněmu informační materiály a 
dárkové tašky. 

8. Pořadatelé v místě dodají do Kmenových 
novin článek o sněmovém městě Kroměříži, 
odpovídá bratr Cepek. 

9. Potvrzené přihlášky delegátů na sněm  
budou zasílány sestře Jarmile Vašíčkové na 
adresu J. V. Havlíčkova 3288, Kroměříž PSČ 
767 01, tlf / fax 0634 / 335 000. Seznamy 
delegátů zajistí organizační odbor NOS. 

Součástí jednání byla prohlídka prostor 
Arcibiskupského gymnazia, ve kterých  bude 
sněm probíhat. Nabídnuté podmínky jsou zcela 
v souladu s posláním a potřebami kmenového 
sněmu OS.  

 

Bratr Pavlán touto cestou děkuje 
kroměřížským a holešovským činovníkům za 
milé přijetí, kterého se mu dostalo za dosud 
vykonaná přípravná jednání a dovoluje si 
vyslovit své pevné přesvědčení, že příprava. 
kmenového sněmu OS 2001 spočívá v dobrých 
a spolehlivých rukou.  

Vaňov  8. srpna 2000 
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Na základě rozhodnutí pléna ÚLŠ konaného 
v únoru t.r. byla sestavena pracovní „skupina 
pro předsněmovou diskusi“ (dále jen SPD). Ve 
skupině pracují dobrovolní členové Junáka, 
kteří se pro tuto práci nabídli, její součástí 
nejsou činovníci ÚRJ TDC apod.  

Ještě před Valným sněmemValným sněmemValným sněmemValným sněmem    
Skupina pro předsněmovou diskusi začíná 
psát první kapitolu Sborníku pro sněm. Je 
otázka, zda zajímavější bude kapitola 
obsahující doporučení ORJ nebo naopak 
kapitola podnětů z lesních škol? 

Spolupráce Ústřední rady Junáka s 
okresními radami má především praktické 
formy, zabývá se zejména organizačními a 
hospodářskými činnostmi. Jednání ÚRJ se 
zástupci ORJ uskutečněné v dubnu t.r. v 
Olomouci dalo účastníkům určitou 
možnost zahájení vzájemného dialogu o 
velmi důležitém aspektu, o vertikální 
komunikaci v našem hnutí. 

Poté, co ÚRJ přijala zásady práce SPD je 
jejím cílem připravit sborník pro delegáty 
příštího sněmu. Je velmi důležité, aby SPD 
neopominula nic z názorů, stanovisek a 
doporučení ORJ. Současný archiv SPD 
obsahuje zatím 3 příspěvky od ORJ Děčín,  
ORJ Hr. Králové a ORJ Břeclav (k němuž 
si SPD vyžádala ověření) a záznam br. 
Kamzíka o diskusi na ORJ Praha 10. Není 
to mnoho, ale již nyní je zajímavé, jaká 
témata jsou obsažena v těchto podkladech: 

Opakující se témata: 
� 3x je uvedeno téma sněmu  
� 1x řádný sněm 
� 1x sněm mimořádný 
� 1x doporučení přizvat na sněm ostatní 

skautské organizace 
� 2x se příspěvky věnují problémům 

TDC (zejména povinný odběr tisku a 
hospodaření TDC)  

� 2x doporučení k úpravě volebního 
řádu (zejména z hlediska členství v ÚRJ a 
počtu volených funkcí). 
Jednotlivě uvedly ORJ témata: 
� 1x: zrušit členství v ČRDM 
� jednat o postavení Svojsíkova oddílu 

na sněmu 
� pokusit se vytvořit asociaci 

skautských organizací v ČR 
� pěstování slušných mezilidských 

vztahů zahrnout do výchovných 
programů 

� řešit otázku kdy a kde bude další 
jednání ÚRJ s ORJ 

Tento výčet bude ovšem podstatně 
zajímavější, až SPD zpracuje podklady 
z dalších, nebo dokonce všech 87 ORJ a 
také Pražské rady Junáka. Tím vznikne 
kapitola o podnětech z ORJ pro sborník 
určený delegátům sněmu. Další kapitoly 
sborníku budou obsahovat podněty získané 
od jednotlivých činovníků, lesních škol a 
kmene OS. 

Protože tak, jak se bude sněm blížit, každá 
ORJ bude jistě urychlovat svoji přípravu, 
rádi dáme archiv naší skupiny k dispozici i 
jinou formou, než je dohodnuté vyvěšování 
pod webovými stránkami TDC.  

Podnětům z lesních škol a od Kmene OS 
bude věnováno místo v dalším příspěvku, 
podněty jednotlivých činovníků jsou 
zahrnovány průběžně.  

Existuje již několik velmi zajímavých 
návrhů na úpravu organizačního 
uspořádání Junáka zahrnující řešení dělbu 
kompetencí mezi ORJ, budoucí KRJ a 
ÚRJ.  

Poznámka: 
Tématu „PRJ jako KRJ“ bude věnována 
jedna z písemných prací na PLŠ.) 

(Podle materiálů SPD sestavil Gog.) 
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Ze skautského zahraničního tisku 
 

World gazette 
Mondiale  

 
VÝZNAMNÁ ÚMLUVA 
Začátkem tohoto roku byl podepsán 
významný dokument o spolupráci mezi 
ISGF a WAGGGS.                (zkrácený text) 

1. Styčný zástupce WAGGGS bude 
přiřazen pro setkávání Světového výboru 
ISGF s právem volebním. 

2. Členstvo ISGF 
WAGGGS bude přijímat pomoc ve 
finanční tísni od své členské základny 
organizace ISGF jako alternativu pro 
dospělé, kteří již nechtějí pokračovat 
v aktivním členství v jejich společné 
národní organizaci. 

3. Politický vývoj 
Budou vyměňovány důležité politické 
dokumenty a příprava nových bude 
uskutečňována ve vzájemné spolupráci, 
kde to bude vhodné. 

4. Vzájemná reprezentace 
ISGF a WAGGGS budou zvát své 
reprezentace na každou světovou nebo 
regionální konferenci. 

5. Výměna informací a produktů 
Mezi WAGCCS a ISGF budou v rámci 
organizačních výborů vyměňovány 
časopisy, příručky, světová vydání, 
publikace a letáky. 

6. Základní podpora 
ISGF a WAGGGS zadaly základní formy 
účelových grantů. 

7. Zařízení „Světových center“ 
Členové ISGF pomohou zařízením 
„Světových center WAGGGS“ tím, že 
budou věnovat dostatek času a budou se 

podílet na organizaci služeb. 

8. Společnost Olave Baden-Powell 
Předseda ISGF prodlouží své členství 
v této společnosti. 
Za světové výbory podepsali: 
Ginny Radford, předsedkyně Světového 
výboru WAGGGS, 
Niels Rosenborn, předseda světového 
výboru ISGF. 

  
 

MALÝ DOBRÝ VLK 

 
Stojí na vrcholu světa, levá tlapa je 
v Atlantiku a pravá tlapa v Pacifiku. 
Toto logo ISGF s kanadským javorovým 
listem na vrcholu glóbu se šipkou 
symbolicky směřující k nejsevernějšímu 
Kanadskému společenství, má barvu podle 
vzoru OSN. 
 
DOBRÝ SKUTEK V LOTYŠSKU 
Každý rok na podzim je čištěn hřbitov Sv. 
Martina. Pro Lotyšské skautky a členy 
norských Gild je čest udělat takový skutek, 
který není jednoduchý, ale je nezbytný. 
 
HRY ŽIVOTA 
Žít znamená - chceme dosáhnout. 
Je to sportovní organizace pro mentálně 
postižené mladé lidi všeho věku. 
Organizace čítá asi 150 členů v různých 
sportech, jako plavání, házená, kopaná, 
běžecké sporty atd. 
Gilda tyto činnosti podporuje už 15 let. 
Pomoc spočívá v každoroční přípravě a 
organizaci těchto HER ŽIVOTA v květnu 
během tří dnů pro 600 až 700 účastníků 
z celého Norska. 
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Členové Gildy zajišťují administrativu 
skautské aktivity během sportovních 
činností, zodpovídají za stavbu stanu 
skautských činností, ale i za pečení chleba, 
atd. 
Vše se děje na základě dobrovolnosti s 
jedinou odměnou, šťastným úsměvem ve 
tvářích stovek mentálně postižených 
mladých lidí. 

 
TRADICE A NOVÉ MYŠLENKOVÉ 
PROUDY V OLDSKAUTSKÉM HNUTÍ 
Na přelomu května a června letošního roku 
jsem se zúčastnila 21. západoevropského 
subregionálního pravidelného setkání 
ISGF v holandském Elspeetu. V šesti 
dnech setkání by1 samozřejmě bohatý 
program společenský, kulturní, poznávací 
a také radostná znovusetkání 
oldskautských přátel z 12 zemí. 
Kromě toho bylo dosti času věnováno 
rozpravám v 6 skupinách po 25 účastnících 
různých národností. Téma diskusí znělo 
„Tradice a nové myšlenkové proudy", 
během diskusí pozměněno na „Tradice a 
získávání nové energie". Protože veškeré 
úvahy, diskuse i závěry se zabývaly 
vztahem generací a generačními problémy 
v oldskautském a skautském hnutí, 
domníváme se, že by některé myšlenky a 
realistický pohled na současnost mohly být 
zajímavé i pro nás. 
V diskusích byla snaha vymezit rozdíly 
mezi věkovými skupinami od 25 let. Byly 
konstatovány výhody starších skupin, jako 
je více času, hlubší vztah k hnutí a tradicím 
ve srovnání s výhodami mladších členů, a 
to větší pohyblivost, více peněz, ale i času 
jim zabírá budování vlastní kariéry a 
rodiny. Proto je při spolupráci věkových 
skupin nutné rozumně využívat těchto 
skutečností a u všech zdůrazňovat 

dostatečnou flexibilitu. Diskutující se 
shodli na nutnosti zachovávat základní 
principy skautingu všemi. V mnoha zemích 
se při slavnostních příležitostech obnovuje 
skautský slib, ale ti starší musí chápat, že u 
každého mladšího člena věrnost skautingu 
nemusí být vždy celoživotním krédem, 
protože dnes si mladí také nevolí ani 
povolání, ani bydliště, a někdy ani partnera 
na celý život. To je skutečnost a je nutné 
spíše hodnotit, co tito mladí i za kratší 
dobu pro hnutí udělali a jak hnutí 
modifikovalo jejich charakter. Bylo 
konstatováno, že generační „propast“ 
všeobecně existuje, ale někdy převažují 
rozdíly v zájmech spíše než ve věku, a 
proto by měla být snaha vytvářet skupiny 
spíše podle zájmu než podle věku. Bylo by 
dobré nabízet projekty vzájemných služeb 
pro všechny. 
Je nutné si uvědomit, že jsme hnutí, a proto 
nesmíme ustrnout. Je třeba dělat vše pro to, 
abychom udrželi krok s dobou, např. 
snažili se stále o rozvoj vlastní osobnosti i 
vědomostí. Proč nepožádat mladé lidi, aby 
se s námi staršími podělili o své znalosti a 
dovednosti? Neustrneme, když budeme mít 
dobré vztahy s veřejností, když budeme 
umět správně komunikovat, když do naší 
práce budeme vnášet strukturovanost, když 
budeme usilovat o přiměřenou obměnu 
činovníků na všech úrovních a když 
budeme interpretovat historii bez 
sentimentu a moderními způsoby. A 
v neposlední řadě, když si budeme 
připomínat, zásadu BP, že „Skauting je 
hra“. 
Tyto závěry subregionálního setkání v 
Nizozemí budou předloženy Evropskému 
výboru ISGF k uvážení a vřazení do 
vlastních plánů. Možná, že by mohly být 
inspirací i pro naše hnutí při řešení 
některých problémů. 

Pam 
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VÝROČNÍ ZASEDÁNÍ  SO 

 
V sobotu 9. září 2000 v 10 hodin proběhlo v 
posluchárně Státního ústavu na Vinohradech 
výroční zasedání Svojsíkova oddílu. Přináším 
stručný přehled, několik postřehů a poznámek 
pro ty, kteří se nemohli zasedání zúčastnit. 
Včasné informace mají vždy svůj význam. 

Program výroční schůze: 
�Zahájení junáckou hymnou, uctění památky 
zemřelých. � Schválení programu schůze br. Písko 
� Zpráva o činnosti SO v uplynulém roce br. Písko 
� Zpráva tajemníka a hospodáře br.Vaněk 
� Zpráva kulturní rady Junáka br. Pergler 
� Schválení návrhu na nové členy SO v r. 2000 
� Zprávy rádců družin � Zdravice hostí 
� Doplnění oddílové rady SO a další organizační 
otázky vč. krajského uspořádání � Volné návrhy 
(viz poznámka) � Předsněmová rozprava, hlavní 
bod programu (viz tematické okruhy) � Závěr 
� Tradiční návštěva hrobu ABS na Vyšehradě. 

Navržená témata k rozpravě  
� Výchova jako hlavní smysl současného 
skautingu se Svojsíkovskou tradici. 
� Skautský zákon, demokracie a osobní 
charakterové vlastnosti jako základ hnutí. 
� Organizační zajištění (kmenová specifika, 
kraje, kompetence, decentralizace, organizace 
ústředí). 
� Ekonomie, soběstačnost, dotace, tisk (TDC), 
administrativa. 
� ČRDM a reprezentace české mládeže na 
evropském fóru (YFJ). 
� Současná situace v Junáku a možná 
východiska do budoucnosti. 
� Vztahy k jiným občan. sdružením a spolupráce 
skautských organizací v ČR. 

Z časových důvodů byly projednány pouze tři 
první body, na zbylé nezbyl čas a bude jim 
věnována pozornost jiným způsobem, tedy 
přímo v předsněmové diskusi. 

Zahájení  
Výroční zasedání zahájil oddíl skautskou 
hymnou a minutou ticha za bratry a sestry kteří 
opustili naše řady. 

Zpráva z oddílu 
Přednesl vůdce oddílu br. Písko a mj. sdělil: 
� Oddíl má k dnešnímu dni 487 členů z toho 
343 mužů 144 žen. 
� Za poslední rok opustilo svou životní 
stezku 31 bratrů a 7 sester. 
� Účast na výroční schůzi byla 139 členů, 
omluvilo se 150 členů a šest členů ÚRJ: sestry 
Vogeltancová, Rocmanová a bratři Cepek, 
Šmajcl, Řehák, Zajíc, br. Navrátil se omluvil. 
� Uvítal přítomného seniora oddílu br. 
MUDr. Josefa Lišku. 
� Zástupci Svojsíkova oddílu jednali 
s představiteli NOS o způsobu, jak zlepšit 
vzájemné vztahy. 
� Oznámil sestavení zdařilé historie SO, 
výtisky obdržely družiny.  
� Stručně shrnul účast SO na řešení současné 
situace v hnutí.  
� Oznámil zahájení předsněmové diskuse 
k valnému sněmu Junáka, a podporu oddílu 
svolání řádného sněmu v řádném termínu. 
Zpráva o hospodaření 
� Bratr Vaněk přednesl zprávu o 
hospodaření, seznámil s čerpáním rozpočtu a 
stavem pokladní knihy, hotovostí a stavem a 
čerpání dotací.  
Zpráva Kulturní komise 
Bratr Pergler seznámil přítomné s bohatou 
činností kulturní komise v uplynulém období a 
oznámil svou rezignaci ze zdrav. důvodů.  
Zprávy z družin 
Rádcové družin, příp. jejich zástupci, podali 
stručné zprávy o životě a činnosti družin. 
Přijímání nových členů do SO 
K předloženému seznamu kandidátů pro rok 
2000 nebyly vzneseny žádné připomínky a byl 
přijat všemi hlasy. 
Ocenění služby 
Byl přečten dopis světové rady WAGGGS o 
udělení bronzové medaile WAGGGS sestře 
Vlastě Mackové za vynikající služby 
mezinárodní asociaci. Slavnostní předání bude 
uskutečněno na Evropské konferenci v Praze. 
Dopis od sestry Ivy Mackové 
Sestra Hanka Dvořáková přečetla velmi milý 
dopis od sestry Ivy Mackové, bývalé starostky 
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Junáka. Plénum schválilo návrh zaslat sestře 
Mackové poděkování.  

Poselství OVF 
Bylo předneseno poselství čestného oddílu 
Velena Fanderlika. 

Usnesení (zkráceně) 
Průběžně byly předloženy následující návrhy: 
� Zastoupení OS v NOS nebude zatím měněno. 
� Byla vzata na vědomí abdikace předsedy 

kulturní rady. 
� Přijat návrh zaslat sestře Mackové poděkování. 
� Bylo schváleno jmenování s. Libuše Amlerové 

rádkyní Pražské družiny. 
� Byl schválen název Polabské družiny „Družina 

krále Jiřího z Poděbrad“.  
� Byl odsouhlasen návrh uskutečnit sraz 

moravských družin při Memoriálu br. Rudolfa 
Plajnera. 

� Byl vysloven souhlas s projednáním možnosti 
památníčku br. R. Plajnera. 

Všechny tyto návrhy byly přijaty všemi hlasy. 

Plénum projednalo návrh usnesení 
Plénum zasedání přijalo: 
� Výroční zprávu, zprávu o hospodaření. 
� Výzvu všech členů SO účastnit se 

předsněmové rozpravy. 
� Vybírat vhodné kandidáty do sněmu 
Plénum uložilo oddílové radě. 
� předávat návrhy do předsněmové diskuse SPD.  
� Projednat s družinami změny související 

se změnami organizačního uspořádání 
v souvislosti se vznikem  KRJ.  

Usnesení přijato:   (138 : 0 : 1) 

Rozprava 
V rozpravě zaznělo mnoho různých názorů a 
námětů. Některé se velmi často opakovaly. 
Z těch nejzajímavějších vybírám. 
� Bylo konstatováno, jak velké množství 
členů SO pracuje ve prospěch středisek 
i vyšších organizačních jednotek. 
� Bylo odsouzeno jednání ústředí se 
starostkou, sestrou Mackovou. 
� Zazněl nesouhlas s naprosto nevhodným 
označováním skautských jednotek, které 
odešly z Junáka, za  „rozbíječe  hnutí“. Byly 
vysloveny obavy z příliš velké polarizace ve 
hnutí a byly vysloveny výzvy k názorové 
toleranci. 

�  Bylo upozorněno na potřebu upravit 
současné předpisy zejména volebního řádu ve 
prospěch názorové plurality. 
� Bylo poukazováno na povýšenecké a 
samolibé jednání některých pracovníků ústředí 
a TDC. 
� Na všech úrovních řízení a všemi 
zaměstnanci musí být plně uplatňována osobní 
odpovědnost, Není možné, aby všichni dělali 
vše, povinnosti a pravomoci musí být 
spolehlivě vymezeny. 
� Nemělo by docházet k experimentům typu 
snižování věkové hranice čekatelů. 
� Byla vyslovena nutnost vrátit pozornost 
výchově, a metodám, jak ji vést, ponechat 
skutečným odborníkům.  
� ÚLŠ by měly být navráceny její pravomoci 
nejvyššího odborného a plnoprávného pléna ve 
výchově, a tak zrušit její nevhodnou úlohu 
diskusního klubu. 
� Předpisy tvořit srozumitelné, stručné a 
umožňující činorodý přístup uživatelům. 
� Dělbou kompetencí mezi KRJ a ÚRJ snížit 
neomezenou správně ekonomickou moc 
ústředí jako neomezeného článku řízení. 
� Vytvořit z předsedů KRJ plénum ústřední 
rady obdobně jako je tomu v ostatních 
organizačních stupních.  
� Některé vhodné, zejména organizační, 
pravomoci přenést výhradně na KRJ. 
� Nedovolit ani zdánlivě malý odklon od 
„boje“ o mravní hodnoty, takový proces se 
zpravidla stává nekontrolovatelným.  
� Nedovolit pod tzv. modernizací Junáka 
přesun od výchovného systému k způsobu 
pouhého trávení volného času. 
� V programu a výchovných metodách 
ponechat prostor pro jednotlivé věkové 
skupiny a nezávislé vedení při plném 
respektování kmenů a jejich specifik. 

Padlo několik návrhů, jak se chovat k ostatním 
skautským organizacím. Chovat se k nim, jako 
se chováme k organizacím zahraničním, tedy 
vřele. Vést s nimi otevřený dialog a pokusit se 
vytvořit společný konzultační orgán, ve kterém 
by bylo možné rozdílné přístupy navzájem 
objasňovat. 
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ZZZZ    KLUBŮKLUBŮKLUBŮKLUBŮ    
POD  STANY JIŽ POPÁTÉ 

(Hradec Králové) 
Romantický pískovcový 
lom pod hradem Pařez 
letos opět ožil v 
posledním červnovém 
týdnu. Sešli se zde 
oldskautští přátelé z 

Hradce Králové, Lovosic, Jablonného a 
Pardubic, aby znovu realizovali vzpomínky 
svého mládí ve stanech, při nočních 
hlídkách,táborácích hrách i ranní 
rozcvičce, pravda, již v mnohem 
pomalejším tempu než tenkrát, a1e přece! 
Již popáté se těšili z krásné přírody 
Prachovských skal, hvězdných nocí i z 
prostého faktu být znovu pospolu v 
táborovém kruhu a  společné zpívat ty 
dobře známé písně. 

A jaká byla specifika toho tábora 
letošního? Především úporný boj se stálým 
chladem,  zimou a vlhkem, ale zvítězili 
jsme! Pomohla nám stálá aktivita přes den, 
pohybové hry, sbírání šišek pro kuchyň, 
procházky i výlety,  ti zdatnější došli až na 
Trosky. Večery pak strávené v teple 
plamenů táboráku. A tak vzdor sedmému a 
osmému decéniu, ten nejstarší táborník 
slavil na táboře 77. narozeniny. Žádné  
zdravotní problémy se na táboře 
nevyskytly. Letos jsme vyslechli také·další, 
velmi zajímavé přednášky o včelařství, 
psycho1ogii seniorského věku, o 
Západoevropských setkáních ISGF 
v Holandsku a o novém krajovém 
uspořádání, s tímto tématem nás seznámili 
naši příznivci Okresního úřadu v Hradci 
Králové, kteří navštívili tábor. Deštivý den 
jsme strávili v hangáru usilovnou prací s 
kůží. Naučili jsme se nejen techniky 
tepání, každý vyrobil řadu hezkých dárků, 
samozřejmě úroveň záležela na osobní 

šikovnosti a talentu. Přínosem letošního 
tábora bylo také dobré zvládnutí světové 
hymny ISGF v českém překladu bratra 
Kolečkáře a ukázka velmi pěkných 
odznaků na modrých bundách, které·s 
sebou přivezli Lovosičtí. A Pavel Petrů z 
Jablonného přinesl nápaditý oldskautský 
odznak v národních barvách, který si 
většina z nás objednala. 

Letos také poprvé jsme v závěru tábora 
předložili anketu několika otázek, např. 
„Proč jsem se rozhodl(a) účastnit se 
tábora?“, „Můj nejsilnější zážitek,“ „Co je 
specifikem OS tábora?“ atd. V odpovědích 
mezi nejsilnější zážitky patřilo ranní 
probouzení v malebné přírodě, večerní 
rozloučení se dnem při rozjímání, zpěvu i 
pohledu do plamenů táborového ohně~ 
spontánní vítání i vzájemné vztahy, ale 
také vynikající strava a sám, fakt, že celý 
týden sestry nemusely vymýšlet, co 
nakoupit, co uvařit. Příčinou rozhodnutí jet 
na letošní tábor byly především zkušenosti 
táborů minulých, týden strávený s lidmi 
„jedné krve“, oživení vzpomínek na mládí, 
pohoda, bezprostřední styk s přírodou i 
v pokročilém věku.  

A specifikum tábora? Chtěla bych svůj, 
dnes poněkud delší příspěvek, skončit 
odpovědí bratra Joa z Pardubic na tuto 
otázku: Pro tábor OS je typická 
pohodovost a loudavost, velkorysost k 
dodržování denního řádu, široké 
debatérství, po většině optimisticky reálné 
nazírání na skutečnost vlastního životního 
stadia i vývoje společnosti, včetně 
skautingu. 

Co ještě dodat? Snad jen statistický  fakt, 
že toto vše prožilo 24 skautských seniorů, i 
když ne všichni po celý týden, a 10 
jednodenních hostů. 

Pam 
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ČESKOLIPŠTÍ SE ČINÍ  
(Česká Lípa) 151. 
klub OS Česká Lípa 
má těsné styky 
z oldskauty v blízkém 
Novém Boru. Ti sice 
nemají své pravidelné 
schůzky, ale jejich 
přítomnost byla ve 

středisku vždy viditelná. Nechyběli při 
organizaci závodů, besed. Zcela v jejich 
režii bylo kdysi organizování okresního 
zájezdu na jambore v Nizozemí. Pomáhají 
při budování nové klubovny. Tu dosavadní 
neznámý zločinec vypálil a zničil skautům 
nejen střechu nad hlavou, ale i veškerý 
inventář, který tam byl uložen.  
Českolipští se na svých pravidelných 
měsíčních schůzkách zabývali antickou 
historií a historií města. Při vzpomínce na 
TGM, pořádané městským úřadem, 
v malém houfci občanů značné procento 
představovali právě oldskauti. Město nemá 
peníze na nákladný pomník, na radnici 
byla aspoň odhalena deska připomínající 
jednu Masarykovu myšlenku. 
Demokracie není pouze forma státu, nýbrž 
také metoda všeho veřejného a 
soukromého života, je názorem na život. 
 
U příležitosti 55. výročí ukončení II. 
světové války, spolu s Klubem přátel 
muzea, navštívili oldskauti místa, kde 
odpočívají její poslední oběti. Po 
zasvěceném výkladu historika okresního 
muzea uctili jejich památku květinami. 
Skautskou stezku v klubu ukončil nejstarší 
skaut Českolipska br. Jerry - Schuldes. 
Vrátil se domů z exilu v Německu, kde byl 
platným členem čs. skautingu v zahraničí. 
Z této činnosti předal cenné materiály 
historické komisi. Vedení českého 
zahraničního skautingu (na rozdíl od 
součastného vedení Junáka) si bylo 

vědomo, že skauting je výchovným 
hnutím. Proto si dali do štítu osobnost 
učitele národů J. A. Komenského a jeho 
zásada byla na každé členské legitimaci: 
Omnia sponte fluant. Absit violentie rebus. 
Vše ať samo plyne. Ve věcech ať násilnosti 
není. 
K letním tradicím českolipských oldskautů 
patří už poradní ohně a návštěvy táborů. 
Tak se nejlíp nabere dech do dalšího 
skautského roku. 

Sir 

VELKÉ SETKÁNÍ 
(Sezimovo Ústí) Dne 14. července jsem byl 
na setkání strakonických a táborských 
klubů OS na tábořišti v Sezimově Ústí. 
Nemám to spočítané, ale odhaduji, že se 
nás tam sešlo kolem padesáti. Bylo 
připraveno asi 12 soutěžních úkolů pro 
tříčlenné hlídky, po vyhodnocení výsledků 
nádherná beseda a písničky „ve stínu lípy“, 
pak špekáčky a poté v podvečerní bouřce 
řetěz písniček v klubovně. Na těchto 
srazech, které jsou tradiční po řadu let, je 
nejcennější to, že se tam sejdou opravdu 
všichni oldíci až po ty nejstarší, kteří 
nemohou ze zdravotních důvodů cestovat 
daleko, například si nemohou dovolit cestu 
na kmenovou poradu nebo kmenový sněm. 
Rád je poslouchám a se zájmem sleduji 
jejich cestu skautským životem.  

Navik 
KRAJSKÉ SNĚMOVÁNÍ 

 (Zlín) 27. května se ve 
Vizovicích konal sněm, 
na kterém jsme zvolili 
v nově připravovaném 
územním uspořádání 
krajské vedení Junáka. Do 
nynějšího kraje Zlín jsou 

zařazeny okresy Kroměříž, Uh. Hradiště, 
Vsetín a Zlín. Do nové KRJ byl zvolen za 
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OS br. Vladimír Stöhr, nynější okresní 
zpravodaj OS okresu Zlín. 

Na den 27. června byla svolána schůzka 
okresních zpravodajů všech výše 
jmenovaných okresů s programem: 
� seznámení 
� předání soupisů klubů OS a jejich členů 
� předsněmová rozprava 
� rámcový program činnosti OS v období 

do připravovaného sněmu. 

Poradě byli přítomni i někteří vůdci klubů 
OS. Všichni přítomní se shodli na tom, že 
naše spolupráce musí být a bude vedena ve 
skautském duchu, bez jakýchkoliv 
osobních emocí. 

Azzu 
JEŠTĚ O LÁNECH 
Ne každý z těch, kteří se 7. března přišli 
poklonit památce T.G.Masaryka, se po 
návštěvě hřbitova dostal do zámku. Byl by 
musel vystát několikahodinovou frontu a 
zmeškal by pak odjezd dvou skautských 
autobusů, které odjížděly do Prahy hned po 
poledni. 

Ale mně se to jako zázrakem podařilo. 
Doprovázela jsem totiž 80letou paní, která 
se těžce pohybovala o holi a nad kterou se 
fronta slitovala a nechala jí projít. 

A tak jsme v ukázněném zástupu 
dospělých a dětí shlédly zajímavosti 
zámku, který pro veřejnost už řadu let 
nebyl přístupný. 

Nahlédli jsme do reprezentační jídelny, 
kde asi minulý den večeřela s pozvanými 
hosty paní Albrightová a pak jsme viděli 
pracovnu presidenta Havla, odkud jsou 
vysílány proslulé Hovory z Lán. 

Překvapilo nás, jak skromně bydlela rodina 
presidenta Masaryka. V poschodích byly 
místnosti stejně veliké jako v našich 
bytech. Zařízení už nebylo původní, ale 
průvodci nás informovali, že tam bývala 

jídelna, hudební pokoj s klavírem, dvě 
místnosti pro knihovnu pana presidenta, 
kde dnes stojí jen symbolicky dvě skromné 
skříně s knihami. Jen chodby zámku, 
vyzdobené obrázky s loveckými motivy, 
připomínaly typické feudální sídlo.  

Nejvíce nás dojala ložnice, kde zemřel 
TGM. Byl to světlý arkýřový pokoj,dnes 
téměř bez nábytku, v němž byla pietně 
vystavena presidentova posmrtná maska a 
sádrový odlitek jeho ruky. S úctou jsme 
postáli nad drahými relikviemi, ne dlouho, 
proud návštěvníků už nás unášel dál. 
Hlavou mi šla slova, která president Beneš 
řekl nad Masarykovou rakví: „Presidente 
Osvoboditeli, odkazu Tvému věrni 
zůstaneme!“ 

Jakému odkazu? Ideálům humanitním, 
poctivosti a pracovitosti, myšlenkám 
demokracie. Dokázali jsme to? 

 J. Š. 

MAZANCOVÉ SKOTA ČENÍ 
(Karlovy Vary) Tak by se 
dal nazvat sobotní, jarně 
krásný den, do kterého 
jsme zahrnuli malou 
oslavu velikonočních 
svátků a současně svátek 
patrona skautů, sv. Jiří. 
Náš karlovarský 

oldskautský klub, zvláště jeho ženská část, 
se rozhodla na netradiční náplni 
zmíněných výročí. Těch oslav a jejich 
programů pamatujeme, vzhledem k našemu 
věku, víc než dost. Všechno už pro nás 
vlastně tady bylo: byly programy vážné i 
méně vážné, střediskové, oddílové i 
samostatné klubové, tak co ještě vymýšlet? 
A přece se vymyslelo: soutěž pečených 
mazancových výtvorů. Zprvu se 
oldskautky bránily: „Už zase práce jen pro 
nás a mužská část se opět jen sveze!“ 
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Svezla se, samozřejmě, mazance pekly 
ženské ruce, ale stálo to za to. 

Když jsme jedno sobotní dopoledne 
dorazili na naši „Salaš“ (klubovou boudu 
uprostřed přírody) a rozprostřeli v jarní 
zeleni na provizorní soutěžní pult osm 
rozdílných mazanců, přecházeli nad tou 
krásou nejen oči, ale i chuťové buňky. 
Každý jednotlivý mazanec byl originální 
výtvor (dokonce i v podobě lilie) 
s odlišným vzhledem i chutí. Pak začala 
podle všech pravidel soutěžní degustace. 
Hodnotila se nejen chuť, ale i vzhled. 
Nebylo to jednoduché a legrace jsme si 
užili do sytosti. Pravidla i průběh 
hodnocení byl jednoduchý: každý z nás 
měl za povinnost šesti kamínky jednotlivě 
hodnotit. Pak se kamínky u mazanců 
sečetly a jejich počet určil pořadí. 
Vyhodnocení bylo bouřlivé, aparáty 
zacvakaly a nezřízená hostina mohla bez 
omezení začít!  

Možná některému z vás se zdají naše 
mazancové hrátky dětinské a snad 
nedůstojné našemu věku. Ale koho by 
pobuřovala legrace a výbuchy smíchu, 
dobrá nálada a vtipné připomínky, třebaže 
nejsme už malými vlčaty a světluškami? 
Opravdu nejsme? Vždyť kolik toho 
skautského z našeho dětství a mládí v nás 
zůstalo! Snad právě proto jsme tím, čím 
jsme. 

Povedené mazancové hrátky jsme zařadili 
se souhlasem všech členů Klubu mezi 
ostatní klubové tradice. Předkládáme vám 
je nejen pro pousmání, ale také jako námět 
i pro vaše příští jarní setkávání. Co 
kdybyste nám poslali i vaše zkušenosti 
z oslav jara a skautského svátku? 
Za karlovarské oldskauty  

Alka. 

Ze 139. OS klubu Tábor 

Květen 
Koncem června se členky klubů z Tábora a 
Strakonic domluvily, že stráví společně 
několik dnů dovolené. Po nezbytných 
organizačních telefonátech dne 19. května 
vyjelo z Tábora s cestovní kanceláří PET - 
TOUR 9 členů obou klubů. Cíl - Bibione, 
Itálie. 

Nehodlám popisovat celý pobyt, ale 
několik perliček stojí za zmínku: 
� Hned první den nás moře přivítalo 
nevlídně - zimou, vlnobitím, studeným 
větrem i studenou vodou. Přesto máme 
trofej v podobě fotografie, kde na zcela 
liduprázdné pláži sedí udatně skupina 
otužilých Češek. 
� Od Strakonických jsme získali název 
družina Hlodavců, neboť jsme v rámci 
odtučňování nosili na pláž místo sušenek 
mrkev. 
� Jako jediný muž mezi námi, bratr 
Ladislav Václavík - Čilík, získal nový 
přídomek Šejk. Nepokrytě totiž před 
každým prohlašoval, že je Turek a cestuje 
se svým harémem. 

 S pobytem jsme spojili i dvě osobní 
oslavy, narozeniny a svátek pro dvě Jany. 
V italském prostředí tak zazněly prastaré 
skautské písně, jako Poštorenská kapela a 
Stály báby u silnice. Všem se to tak líbilo, 
že si vše příští rok zopakují (táborští již po 
třetí). 

Červen 

Tradiční setkání oldskautů jižních Čech se 
konalo ve středu 14. června. V areálu 
Sezimova Ústí se sešlo přes čtyřicet členů 
oldskautských klubů z Tábora, Písku, 
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Strakonic a Prachatic. V průběhu setkání, 
které bylo slavnostně zahájeno v 10 hodin 
a trvalo do pozdního odpoledne, se 
uskutečnily nejen přátelské rozhovory a 
diskuse, ale i soutěže ve skautských 
disciplínách. Těch bylo celkem 10, od 
házení šipek přes srážení plechovek, lahví 
hadrovými míčky, házení kroužků až po 
vázání uzlů, hledání správných mincí 
v kapsáři (hmatem) po nejtěžší disciplínu, 
tangram (skládačka). Pro mnohé, včetně 
pisatelky, to byl velmi těžký oříšek, takže 
v časovém limitu 5 minut se nepodařilo 
obrázek složit. V soutěžích se jako první 
umístnilo družstvo složené ze zástupců ST, 
PI a PT, jehož členové původně vůbec 
nechtěli soutěžit. Perličkou soutěží se stalo 
společné zhášení svíčky injekčními 
stříkačkami. Dík za dobře připravenou 
organizaci soutěží patří především bratrům 
Wágnerovi, Vančatovi, Hrkalovi, Kupcovi 
a sestře Jančíkové. 

Táborské sestry též pro své hosty 
připravily pohoštění, skládající se nejen 
z domácího pečiva a obložených chlebů, 
ale i z oběda. O tom, že špagety po 
milánsku chutnaly všem, svědčí i to, že 
zahájení soutěží se muselo posunout, aby 
všem trochu vytrávilo a mohli se hýbat. 

Celý den vládla dobrá nálada a vyvrcholila 
při zapálení táboráčku s opékáním 
špekáčků. Zpívací část dne byla totiž při 
něm zahájena kramářskou písní o 
mordýřském Don Špagátovi, v kterýžto 
rolích se představili táborští v kostýmech. 
Zde zazářil br. Vančata - Juraj, svým 
brilantním zpěvem, zcela zpaměti. Zpívání 
pokračovalo dál v klubovně, kam nás 
všechny zahnal prudký déšť. Všichni se jen 
neradi rozjížděli do svých domovů, s duší 
plnou vzpomínek na společně prožité 
hezké chvíle. A už se teď těší na další 
shledání v září v Novosedlech. 

Protože jsem velmi záviděla hradečákům 
jejich táboření, pokusila jsem se poslední 
týden v červnu zorganizovat u nás něco 
podobného. Bohužel, počasí nám nepřálo 
(zima, déšť), a tak se všechno trochu 
zvrtlo. U čtyř stanů (z nich dva jsme 
postavili) a všeho táborového zařízení, 
hlavně kuchyňského, jsme zůstaly jako 
stráž dvě. Samozřejmě každý den nás 
někdo přišel navštívit - natrhat si borůvky, 
popovídat, vypít „kafčo“, ale spát pod 
stanem se nechtělo nikomu. Malou náplast 
na naši osamělost byl večerní žabí koncert, 
rej světlušek, a asi třikrát nádherná noční 
obloha. Bohužel je vidět, že naše věková 
skupina „praskautů“ dává přednost 
vlastnímu pohodlí před romantikou 
v přírodě. 

Hajos 

TRADI ČNĚ U GRIZZLYHO  
Z kroniky 5. setkání 
1. klubu OS Přátelé Vatry 
v kraji regenta Jakuba 
Krčína. 

(Mníšek u Třeboně) Sir 
opět vstal jako poslední, že 

by skutečně získal následnictví po 
Pepiovi? Po vydatné snídani vyrážíme, 
samozřejmě s oblíbenou Gogovou roládou 
z kuřete, k Boru. Po cestě nás čeká jedna 
objížďka spojená asi s nedávnou větrnou 
smrští. Před Chlumen jsme spatřili celé 
Novohradské hory, tak čistě jak jsme je 
ještě nikdy neviděli; znamená to prý, že 
bude pořádně pršet. Přesto jsme dorazili ke 
Grizzlymu před desátou, a tak nám na 
zápraží nehrozil jako vloni. Prohlédli jsme 
si jeho uskutečněné úpravy chalupy, je čím 
dál tím pěknější. Gog předal soubor 
Šamanových kreseb použitých v příručce 
„Na cestu oldskautům“, kterou Grizzly 
redigoval. Poseděli jsme v jeho pokoji a 
opět obdivovali jeho knihovnu a výzdobu, 
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zejména několikeré hodiny ad. Mezitím 
dorazil ještě činovník táborských vodních 
skautů, kteří tradičně táboří nedaleko, a 
přišel ohlásit vybudování tábora. Hovořili 
jsme o připravovaného dalším vydání jeho 
Tábornické encyklopedie, která je již 
v tiskárně, a vyjde asi koncem roku. 
Oznámil nám termín příjezdu na Pražskou 
lesní školu a vyzpovídal nás co je nového 
ve hnutí. Nejčastěji reagoval „no, to je jim 
podobné“. Kolem jedenácté jsme šli ohřát 
roládu a brambory. Grizzly nás překvapil 
vlastnoručně vyrobeným bramborovým 
salátem a připravenou rajskou polévkou. 
Poobědvali jsme za stálé asistence jeho 
kocourka. Překvapila mě Anička, zpravidla 
ve společnosti dospělých vyžaduje svůj díl 
pozornosti, zde se chovala nepozorovaně, 
jako by vnímala toto mimořádné prostředí. 
Umyli jsme nádobí a požádali Grizzlyho, 
zda můžeme udělat pár fotek, souhlasil, 
dokonce zapózoval u svého parádního 
starodávného psacího stolu. Ještě jsme si 
prohlédli několik detailů na chalupě a 
udělali pár „rodinných“ fotek před 
chalupou. Po rozloučení jsme se vydali k 
Novým Hradům. Při odjezdu na nás ještě 
volal, abychom nezapomněli navštívit 
znovicírovaný klášter servitů, hrad a 
výstavu skla. Měl pravdu, bylo to velmi 
zajímavé. 

Kroměříž - město sněmů 
Půvabná krajina, ve které 
se stýkají moravské úvaly a 
Pomoraví se otvírá do 
úrodných hanáckých rovin. 
Takto s velkým zanícením 
líčí tento kus naší vlasti 
místní patriot. 

Již v dávných dobách tento malebný kraj 
přitahoval. V 6. a 5. století před Kristem to 
byli naši keltští předchůdci osídlující celou 
střední Evropu, později za osídlení 
Slovanů zde procházela významná 
obchodní Jantarová cesta. Tato pohostinná 
nížina byla zřejmě předurčena stát se 
jedním z významných center života na 
Moravě.  

První zpráva o Kroměříži se datuje k roku 
1110, kdy byla jako osada prodána za 300 
hřiven stříbra olomouckým údělným 
knížetem Ottou II. Černým biskupovi Janu, 
zvanému Břichatý. Pro svou výhodnou 
polohu se brzy stala centrem biskupského 
panství. 

Její správu svěřovali drobné šlechtě, a to 
byl také důvod, proč se stavebně i 
významem z trhové vsi počátkem 13. stol. 
vyvinula v městečko. 

Za doby vlády krále Přemysla Otakara II. 
získalo centrum Kroměříže svůj nynější 
půdorys a započala výstavba hradeb. 

Biskup Dětřich z Hradce povýšil de facto 
Kroměříž na město, když zde v roce 1290 
zavedl brněnské městské právo. 

Hospodářský život města i kraje získal 
v roce 1322 udělením privilegia Jana 
Lucemburského.  

V roce 1500 vyplatil město z uherských 
rukou, do kterých upadlo za husitských 
válek, olomoucký biskup Stanislav Thurzo. 
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Biskup František kardinál z Dietrichštejna 
uvedl v roce 1606 do města františkány a 
zdejším Židům vlastnícím 21 domů, školu, 
špitál a synagogu upravil právní poměry. 
V roce 1612 zřídil ve městě mincovnu. 

Město získalo vlastní samosprávu, městský 
soud i kata; řemeslný život přímo kvetl.  

Jako černý den se v Kroměříži vzpomíná 
26. červen 1643, kdy švédské oddíly 
posílené moravskými Vlachy pobořily 
hradby, vnikly do města, vraždily a 
drancovaly. Z původních 244 domů zbylo 
sedmdesát nouzově vyspravených 
příbytků.  

K úpadku města přispěl mor a v roce 1656 
velký požár. 

O obnovení se zasloužil olomoucký biskup 
Karel II. Lichtestein. Koncem 17. století 
byla zahájena rekonstrukce města, obnoven 
zámek, založena Květná zahrada, a 
zasloužil se o obrazárnu a knihovnu.  

Skvělý rozkvět přerušil mor, kterému 
v letech 1715 až 1716 podlehla desetina 
obyvatel města. V roce 1742 pro změnu 
obsadilo Kroměříž pruské vojsko a za 
měsíc dokonale vyplundrovalo celý kraj.  

V roce 1777 se Kroměříž stala rezidenčním 
městem olomouckých arcibiskupů, město 
tím bylo stále poddaným městem. Této 
závislosti je zbavily až reformy Josefa II. 

Po bitvě u Slavkova zde zřídili lazarety 
Francouzi, které vystřídali Rakušané. 

V roce 1811 byla zde založena 
manufaktura na sukno.  

Velký rozvoj zaznamenala Kroměříž 
s příchodem arcibiskupa Ferdinanda 
Chotka v roce 1832.  

V roce 1848 přislíbil císař Ferdinand V. 
svým „věrným národům“ v konstitučním 
manifestu z 15. března vydání ústavy. 

Mimo to potvrdil i svobodu tisku a 
vytvoření Národní gardy.  

Koncem dubna vláda vyhlásila císařem 
slíbenou ústavu, aby ji po protestech 
Vídeňanů 16. května odvolala a 
demokratizovala volební řád. Volby do 
ústavodárného říšského sněmu se 
uskutečnily koncem června. Vlastní 
jednání bylo zahájeno ve vídeňské Zimní 
jízdárně  v červenci.  

Na vídeňském zasedání stačili poslanci 
přijmout zákon o zrušení poddanství a 
řemen z něho vyplývajících. Levicová 
Vídeň v té době začala podporovat 
revoltující Uhry. Císař a část poslanců 
uprchla do Olomouce, odkud vyhlásil 
přeložení sněmu do Kroměříže. Místem 
zasedání se stala velká zámecká jídelna. 
Vlastní sněmovní jednání začala 
22. listopadu 1848 za účasti 256 poslanců 
z 383 zvolených.  

Celkem zde bylo uskutečněno čtyřicet osm 
zasedání říšského sněmu. Mnohahodinové 
debaty si vyžádaly zejména návrhy 
základních práv rakouského státního 
občana. Nejprudší diskusí prošel §1 těchto 
práv „Wšecky moci státní vycházejí od 
národu (rozuměj lidu) a wykonávají se 
spůsobem nařízeným w ústawě“. 
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GRAMATIKA PRO SKAUTY (8). 
Všimneme si dnes slov, 
kterým se říká „antonyma“  
nebo také „opozita“.  Větší 
frekvenci má slovo 
antonymum. To však může 
vzbuzovat představu nějakého 

Antonína, nebo dokonce Antonova. Opozitum 
více napovídá oč tu běží, totiž o slova, která 
jsou s jiným slovem v opozici, opozičního, 
opačného významu. 
Při výuce cizích jazyků a rozšiřování slovní 
zásoby je dobré učit se slova v páru, tedy slovo 
+ jeho opozitum: dlouhý - krátký, tenký -
 silný, dobrý - špatný, malý - velký, veselý -
 smutný. 
Opozita se mohou tvořit předponou nepřichází 
v úvahu: v hospodářském stanu můžeme mít 
nedlouhé lano, ale určitě tam nebude lano 
nekrátké. Denně konáme dobrý skutek, ale 
určitě to není skutek nešpatný. Zazpíváme si 
veselou písničku, ale určitě to nebude píseň 
nesmutná. 
K přídavnému jménu (adjektivu) patřívá i 
nějaké to podstatné jméno (subjektivum). Tady 
si někdy živý jazyk vybírá: velký tábor - 
nevelký tábor - to je běžné spojení. Ale 
k „malému skautovi“ „nemalý skaut“ už 
vyslovit nelze. Totéž adjektivum ve spojení 
s jiným substantivem je však přijatelné: 
„nemalý problém“. 
Jsou však slova s předponou ne-, která 
odpovídající opozitum nemají: Máme tady 
nemotornou světlušku, ale motorné světlušky 
v žádném roji nejsou. Občas se přihodí 
nejapný žert, ale japné žerty nejsou. Vůdce je 
dnes nevrlý, ale zítra nebude vrlejší. Přijali 
jsme do oddílu nováčka, ale je takový 
nekňuba, radši bychom měli kňubu? Na 
nehorázný požadavek neodpovídáme, 
počkáme až přijde horázný. To vlče je 
nezbedné. Až bude zbedné, asi to bude 
znamenat nějakou nemoc. Poněkud výjimečné 
je slovo „nevstvůra“. Se „stvůrou“ jsou to 
vlastně synonyma, slova souzvučná, se 

stejným významem. Našli byste ještě nějaká 
další podobná slova? Sir 

Pokřik,  p o k ř i k ,  P O K Ř I K ! 
Skautský pokřik může také znamenat signál 
k nějaké činnosti, stejně tak i vyjádření nějakého 
názoru. Troubený signál už asi na dnešních 
táborech neuslyšíme. Nejsou-li trubači, budívá 
se tábor (v tomto případě ILŠ 1994) pokřikem 
družiny Lišek, která má denní službu:  

Rychle hoši zRychle hoši zRychle hoši zRychle hoši z    postele,postele,postele,postele,    
než vám liška namele !než vám liška namele !než vám liška namele !než vám liška namele !    

Nechuť ke stávání vyjádřila družina Hadů 
zlostným zasyčením: 

Nebuď liško ze spáNebuď liško ze spáNebuď liško ze spáNebuď liško ze spánnnnku,ku,ku,ku,    
urveme ti oháňku !urveme ti oháňku !urveme ti oháňku !urveme ti oháňku !    

Patřilo ke skautskému bontonu návštěvu uvítat: 
Pěkně vás vPěkně vás vPěkně vás vPěkně vás vítítítítááááme,me,me,me,    
rádi vás tu máme !rádi vás tu máme !rádi vás tu máme !rádi vás tu máme !    

A taky se s ní řádně rozloučit: 
KKKK    loučení nadešel čas,loučení nadešel čas,loučení nadešel čas,loučení nadešel čas,    
přijďte zase mezi nás !přijďte zase mezi nás !přijďte zase mezi nás !přijďte zase mezi nás !    

Čo bolo - to bolo! Režim na některých táborech 
bývá i takový, že si návštěvy nikdo ani 
nevšimne! 
U táborového ohně, který by nebyl jen 
atavistickým zíráním do plamenů, obvykle 
oceňujeme pěkné vystoupení místo potlesku 
hromovým zabručením: 

u u u m m í í í í í   !u u u m m í í í í í   !u u u m m í í í í í   !u u u m m í í í í í   !    
Nebo nacvičeným skandováním: 

Osla ven ! Osla ven ! Osla ven Osla ven ! Osla ven ! Osla ven Osla ven ! Osla ven ! Osla ven Osla ven ! Osla ven ! Osla ven     
buď herec ten !buď herec ten !buď herec ten !buď herec ten !    

Naopak, nepodařený výstup hodnotí modlitba: 
Od ran morových,Od ran morových,Od ran morových,Od ran morových,    
od ženod ženod ženod žen nevěrných, nevěrných, nevěrných, nevěrných,    
a od čísel takových, a od čísel takových, a od čísel takových, a od čísel takových,     
ochranujž nás, ó Pane !ochranujž nás, ó Pane !ochranujž nás, ó Pane !ochranujž nás, ó Pane !    

Není divu, že pod hvězdnou oblohou si skautky 
volí hvězdu, která by je měla vést:  

Cestu každá zCestu každá zCestu každá zCestu každá z    nás si hlnás si hlnás si hlnás si hleeeedá,dá,dá,dá,    
povede nás Andromeda !povede nás Andromeda !povede nás Andromeda !povede nás Andromeda !    

S vedením to není nikdy jednoduché. Pro 
Svojsíkův oddíl navrhl Brácha - Filip 
jednoduché řešení: 

Jasná hlava SvojsíkJasná hlava SvojsíkJasná hlava SvojsíkJasná hlava Svojsíkoooovavavava    
vede šedé hlavy dál.vede šedé hlavy dál.vede šedé hlavy dál.vede šedé hlavy dál.    

Kéž by vedla nejenom šedé hlavy.                  Sir 
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VÝZVA, nepřehlédněte !!nepřehlédněte !!nepřehlédněte !!nepřehlédněte !! 
V současné době se objevuje mnoho zajímavých videozáznamů z táborů závodů společných 
setkání výprav a dovolených. Chtěli bychom podpořit tuto záslužnou činnost a předejít tomu, 
čemu se říká krabice starých fotografií. Dobře to všichni známe, když při nějakém záchvatu 
pořádku vytáhneme na světlo tu dlouho odkládanou krabici s fotografiemi. Ty mladší umíme 
celkem rychle identifikovat, kdo na ní je, kde a kdy to bylo, kdo ji zhotovil. Čím se dostáváme ke 
dnu, tím více nám dá práci tyto údaje dodatečně stanovit, mohou z toho vzniknout i pře, protože 
tohle si přeci pamatuji úplně přesně. U některých musíme přiznat, že to již nikdy nezjistíme. 
Abychom těmto problémům předešli, nejen u fotografií, ale u videozáznamů, u kterých to bude 
dodatečně ještě složitější, je dobré uvědomit si jak těmto problémům předcházet, chce to uvědomit 
si postup a zejména být důslední při dohotovování těchto našich tak záslužných výtvorů. 

Zajímáš se ty nebo tvůj klub o video ? Zejména ze skautského prostředí. Pokoušeli jste se již o 
vlastní záznam klubové činnosti nebo jiné skautské činnosti, např. závodu, srazu, oslav nějakého 
výročí apod. Již jste takový pokus učinili, nebo dokonce již máte své prvé záznamy za sebou a 
nyní tuto činnost považujete již za rutinní záležitost ? 

Náčelník kmene OS vyzývá všechny zájemce o videozáznamy, aby se pochlubili. Dokumenty 
nemusí mít charakter pouze reportáže, záznamu nějaké události, může to být zajímavá informace, 
dokumentární snímek, osvětový námět nebo dokonce instruktážní k nějaké skautské výchovné 
disciplíně nebo jiné odborné činnosti. Mimo téma z klubu je možné předložit náměty o činnosti 
kmene, službě hnutí, či službě veřejnosti, možná že se najde záznam z některého zahraničního 
setkání skautů.  
A pro ty, kteří svůj prvý snímek nenatočili? Máte možnost to učinit; toto prvé kolo trvá do konce 
letošního roku. A protože mezi vámi budou i zkušení a mezi nimi i rození metodici, co kdybyste 
se pokusili těm začínajícím a méně zkušeným vypracovat návod, jednoduchou „metodiku“ 
obsahující způsob výběru témat, ukázku návrhu scénáře, pár základních rad pro natáčení, něco o 
střihu, ozvučení, otitulkování. Ne vědecké pojednání, ale takový srozumitelný skautský návod pro 
zhotovování videozáznamů, tak jednoduchý, jak to uměl například napsat a nakreslit autor jedné 
z nejpopulárnějších skautské příručky „Skautská praxe“ Velen Fanderlik. 
 
 

KMENOVÉ  NOVINY  OS  �  Občasník kmene dospělých.    Příspěvky zasílejte na adresu: 
Ústředí Junáka - KMENOVÉ NOVINY, Praha 1, Senovážné nám . 24  116 47 nebo 
Ing. Jiří Žáček, Praha 13 - Jihozápadní Město, Vackova 1551     155 00 
Technická úprava: Vladimír Sýkora. Tisk a distribuci zajišťuje Distribuční a tiskové centrum 

Neprodejné, určeno pouze pro potřebu klubů OS. 


